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Nad ledino le s petimi stroji
3. novembra 1980 je  minilo  

20  le t od  ustanovitve delovne 
organizacije „K O M ET” M etli
ka. Pogled na 20-letno razvojno  
p o t opozarja na velike delovne 
zmage, v katere je  vtkano  
ogromno truda in naporov 
pridnih delovnih rok  zaposlenih  
z  obeh bregov Kolpe.

Nam en je  bil, da bi v tej 
tovarni delali ljudje, k i so prišli 
iz ljudske revolucije k o t  invali
di, in tisti, k i niso bili sposobni 
stop iti v redno delovno raz
merje. N a zaže tku  je  zabrnelo  
kom aj p e t šivalnih strojev s 
p etim i neizkušenim i delavkami. 
N i bilo primernih prostorov, 
kadrov, n i bilo denarja, opreme, 
manjkalo pa je  tud i delovne 
tradicije, saj je  naša občina šele 
po  vojni stopila na prag razvoja 
industrije. K ljub vsem težavam  
pa ni manjkalo trdne in od
ločne volje po  napredku, če
prav je  bilo treba orati ledino in 
se odrekati ter žrtvovati tudi 
svoj prosti čas.

Delovna organizacija je  pro iz
vajala otroško konfekcijo , de
lovne obleke, kopalke, srajce, 
nederčke, steznike in obleke po  
naročilu. N e  glede na širok 
delovni program pa ko lektiv ni 
n ikoli klonil p red  težavami, k i 
so spremljale njegov razvoj.

Ranjeni borci so polagoma  
dobili svoj zasluženi p o ko j in 
delavci z  manjšim i delovnim i 
sposobnostm i so se prekvalifici
rali in tako je  delovna organiza
cija začela poslovati z vsemi 
obveznostm i, k i so veljale za 
ostale zaposlene delovne ljudi v 
rednem delovnem razmerju. 
K olektiv so prevzeli m ladi lju
dje, k i jih  je  bilo treba priučiti, 
izšolati in vk ljuč iti v nem oten  
delovni proces, k i se je  odvijal 
iz leta v le to  bolj uspešno.

Pogled na 20-letno obdobje  
nastanka delovne organizacije je  
pogled na strmo, toda uspešno 
razvojno po t, k i je  rodila bogate 
sadove. N aj om enim  le nekaj 
podatkov. V tem  obdobju je 
kolektiv zgradil oko li 8 .000 m 2

koristnih uporabnih prostorov 
(v glavnem z  lastnimi sredstvi), 
kupili sm o sodobno strojno  
opremo, zgradili stavbo za  
upravne delavce in nov proiz
vodni obrat v krajevni skupno-
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s ti Stari trg v občin i Črnomelj. 
Danes uspešno dela in ustvarja v 
novozgrajeni tovarni že 450  
delovnih ljudi. Proizvodni pro
gram pa obsega proizvodnjo  
nederčkov in steznikov, kjer je  
kolektiv dosegel velike izkušnje 
in s svojimi izdelki osvojil 
dom ače in tuje tržišče. Delovna  
organizacija se usepšno vključu
je v m ednarodno delitev dela in 
v celoti pokriva svoj uvoz z  
izvozom. Svoje izdelke izvaža
m o v Zahodno N em čijo , Sovjet
sko zvezo, Poljsko, Madžarsko 
in celo v Angolo.

Uspešno se vključujem o tudi 
v ustalitvena prizadevanja in 
enotno podpiram o vse restrik- 
cijske ukrepe, da bi čim prej 
normalizirali naše gospodarstvo 
in zunanjo plačilno bilanco.

Planske naloge za srednje
ročno razvojno razdobje si je  
delovna organizacija začrtala v 
smeri nadalnje specializacije in 
modernizacije proizvodnje, no
vih naložb v sodobno strojno  
oprem o ter pripravljenost, da 
združujem o delo in sredstva z  
vsemi tovrstnim i proizvajalci za  
izgradnjo tovarne reprodukcij
skega materiala na d o r tr xem  
tržišču. S  tem  bi se k o ’ektiv  
bolj osamosvojil oziroi la še 
aktivnejše vključil v m ed
narodno delitev dela na ta 
način še več prispeval c skup
nim prizadevanjem za čimprej
šnjo uravnavo u vo zn o -izvo zn e  
politike.

Po izvozu je ko lektiv (po  
zaposlenem) v občin i na prvem  
m estu, in je m ed  večjim i 
delovnim i organizacijami. Je na 
dobri razvojni poti, zato ga 
občina tudi podpira in progra
mira njen nadaljnji razvoj v 
srednjeročnem programu obči
ne.

O m em be vredno je, da ima 
delovna organizacija dobro raz
vito samoupravo z  aktivnim  
delovanjem družbeno-političnih  
organizacij in da iz dneva v dan 
krepi svoje obrambne spo
sobnosti

Delovni ko lektiv  je  ponosen  
na svojo 20-letno težko, toda 
zelo uspešno delovno po t, k i jo  
bo tud i v bodoče z nezmanjša
nim  tem pom  nadaljeval. Vsem  
delavcem delovne organizacije 
in vsem činiteljem  naših skup
nih prizadevanj, k i so nam 
kakorkoli pomagali pri razvoju 
naše delovne organizacije v 
preteklem  obdobju, se iskreno 
zahvaljujem za ves trud in 
pom oč v trdnem prepričanju, 
da si bom o tudi v bodoče  
m edsebojno pomagali in sodelo
vali pri skupnem  napredku 
delovne organizasije in občine. 
Posebne čestitke  v imenu vseh 
zaposlenih pa naj sprejmejo naši

(Nadaljevanje na 2. str.)

O knjigi sm o veliko govorili 
p red  dobrega  p o l le ta , načrto v a li 
sm o, kaj vse b om o nared ili, da  bi 
delavec raje in pogoste je  segal p o  
dobrem  č tiv u , celo  I. belokranj 
ski knjižni sejem sm o pripravili 
sk upno  z novom eško  M ladinsko 
knjigo . Pri tem  p a  je  tu d i osta lo

Na ob ljube  sm o pozab ili, 
spom nili se jih  b o m o  spe t, ko  bo 
najavil ob isk  k d o  iz L jub ljane, ki 
nam  b o  ..za trese l”  h lače , kajti 
n a  ljud i iz belega m es ta  gledam o 
k o t n a  šibo božjo , k i zažuga, da  
bi se zdram ili in d a  bi delali po  
sm ernicah , ki so bile začrtan e  in 
sprejete na najvišjih republišk ih  
organih.

T oda, tovariši, saj ne delam o 
zan je , za našega delavca gre 
N jem u sm o želeli in nejm u bi 
m orali p rib liža ti knjigo . R es. Za 
to p a  je  p o treb en  denar, so 
p o tre b n i ljud je , ki se jim  da 
dala ti, p o tre b e n  je  p ro sto r , ki bo

Knjigo 
delavcem
dostopen  vsem , ki ne bo  z go l 
sk ladišče knjig. L ite ra tu ra  n i 
razkazovanje, p r iti  n a  razstavo 
knjig  je  p rem alo , knjigo je  treb a  
p reb ra ti: lis t za  listom . Le tako  
im am o nekaj od  n je . O knjigah 
n i treb a  im eti sim pozijev, im eti 
je trab a  knjige, ki naj k rožijo  od 
bralca d o  bralca. K njiga ne 
po treb u je  resolucij, zan jo  je  
dovolj, č e  se znajde v človekovih 
ro k ah , ki b i se rad  iz nje česa 
n au č il, ki bi rad ob  njej kaj 
doživel, o b č u til ,  spoznal.

T ak o  p a  čas h iti ob ugotavlja
n ju , da  ljudje vse p rem alo  
berem o. D o teh  zak lju čk o v  
p rid em o  na  vseh sestank ih , na 
katerih  teče  beseda o knjigi. To 
p a  je tu d i vse, vendar n i dovolj.

Prav b i bilo , če  bi im eli neko liko  
m anj sestankov o knjigah, da  bi 
im eli ljudje čas b ra ti. Pa še nekaj 
je : m ar ni p rav i standard  to , da  
imam p rilo žn o st in čas seči p o  
knjigi. M orda p a  je  s tandard  le 
avtom obil, p ra ln i stro j, barvni 
te le v iz o r . . .  na drugi stran i pa  
p razn a  glava te r b rezdušna d u 
ša?

Ce je temu tako, imamo kar 
dober standard.

Prav n estrpen  sem v p r ič a k o 
vanju novega sestanka o tem , 
kako  bo našla knjiga p o t  d o  
delavcev. N estrpen  do  besa.

___________ t o n i g a Sp e r i c ,



NOVOROJENČKI 
V SLOVENIJI

Konec avgusta letos je  živelo 
v Sloveniji 1,903.460 prebival
cev, od konca julija do konca 
avgusta pa se je število prebival
stva v naši republiki povečalo 
za 841 oseb. Koeficient narav
nega prirasta je bil letos avgusta 
izredno nizek: glede na podatke 
za januar, ko je bila njegova 
vrednost komaj 1,51, je avgusta 
dosežena druga letošnja najnižja 
vrednost — 5,2.

V letošnjem avgustu se je v 
Sloveniji rodilo 2.287 živih in 7 
mrtvih otrok, m edtem  ko se je 
lani poprečno rodilo na mesec v 
Sloveniji po 2500 otrok.

NA MESEC LANI 
148 UMRLIH 

LJUDI
V letu 1979 je umrlo v 

Sloveniji 18.574 ljudi ali 1548 
poprečno m esečno. V času od 
septembra 1979 do avgusta 
1980 se v primerjavi z obdo
bjem leto dni prej koeficient na 
1000 prebivalcev ni spremenil 
(9,8). Vrednost tega koeficienta 
za avgust 1980 je  že nižja — 
8,9.

KAR PRECEJ 
SE SELIMO

Razen naravnega gibanja (roj
stev in smrti) vplivajo na 
številčno stanje in sestav prebi
valstva tudi preseljevanje, tako 
„notranje” in ,/u n a n je ” selitve. 
V avgustu je bilo v Sloveniji 
3.774 prijav in 4.081 odjav, kar 
je v primerjavi z julijem 1980 
res 12%  oz. 18%  več, v 
primerjavi z avgustom 1979 
pomeni pa letošnje število 27 % 
padec prijav in 21 % zmanjšanje 
odjav.

V avgustu se je število 
preselitev iz drugih republik 
SFRJ v Slovenijo primerjavi z 
julijem povečalo za 19 oseb. 
Avgusta letos se je priselilo k 
nam 927 oseb, iz tujine pa se je 
priselilo 32 oseb, kar je 8 oseb 
več kot v juliju. Od lanskega 
leta se je zmanjšalo poprečno 
število priselitev iz drugih re
publik SFRJ za 10% , iz tujine 
pa se je v tem času zmanjšalo 
poprečno število priselitev kar 
za 36 %.

Iz Slovenije pa se je v druge 
republike letos avgusta izselilo 
591 oseb, kar je za 104 osebe 
več kot v juliju, v tujino pa se je 
izselilo v istem času 43 oseb, 
kar je za 11 oseb več kot v 
juliju.

Od septem bra 1979 do avgu
sta 1980 se je število izselitev v 
druge republike v primerjavi z 
enakim predhodnim obdobjem 
povečalo za 20% , v tujino pa 
za 11 %.

(nadaljevanje s l. str.)

jubilanti -  20 letniki in ustano
vitelji delovne organizacije.

Naš kolektiv izraža še po 
sebno zadovoljstvo, da praznuje 
svoj jubilej prav v mesecu 
novembru, ko  je bilo tudi 
rojstvo nove SFRJ, zato vsem  
poslovnim partnerjem in delov
nim ljudem iskreno čestita k 
Dnevu republike in jim  želi še 
mnogo delovnih zmag in 
osebne sreče.

F R A N C  KO ČEVAR
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Dvajset 
uspešnih let

Ko se po dvajsetih letih 
delovanja delovne organizacije 
, KOMET”  ozremo nazaj, lahko 
vsi zaposleni in tisti, ki so po 
napornem delu odšli v zasluženi 
pokoj, s ponosom rečem o, da 
smo iz majhne delavncie nare
dili m oderno, sodobno oprem
ljeno in visoko produktivno 
delovno organizacijo konfek
cijske proizvodnje.

„Komet” , ob ustanovitvi za- U1 
vod za zaposlovanje invalidov in sklada Novo m esto, je ustvaril v

za delo manj zmožnih oseb, je' 
bil ustanovljen z odločbo Ob
činskega ljudskega odbora Met
lika 24. 12 1959. Zavod je1 
registriran pri tajništvu občin
skega ljudskega odbora Metlika 
15. 11. 1960. Z obratovanjem 
pa je zavod začel 3 .11 . 1960 in 
te datume štejemo za rojstni! 
dan današnjega Kometa. Pred
met poslovanja ni bil določen.

V sklepu je zapisano, da zavodi 
nudi invalidom in drugim oseb
am, ki iz posebnih zdravstvenih, 
družinskih ali drugih razlogov 
ne morejo biti v rednem delov 
nem razmerju, potrebno zapo
slitev po njihovih m očeh in 
sposobnostih s tem, da jim  po 
z dravniški presoji posreduje pri
mem o zaposlitev.

Pod imenom BZa\od”  je 
podjetje poslovalo do leta! 
1970, nakar so delavci z refe
rendumom odločali, da se za
vod preimenuje v „ KOMET” , 
konfekcija M etlika

Začetek poslovanja zavoda je 
skromen. Zavod je zaposloval 
1960. leta (zadnje tri mesece) 
23 delavcev, od tega 9 invali
dov, in s skromnimi 35.000 din 
obratnimi sredstvi, ki jih je' 
dobil od ustanovitvi od občin
skega ljudskega odbora Metlika 
in Okrajnega investicijskega

dveh mesecih 25.640,90 din. 
skupnega prihodka Veliki za
gonski stroški, neobdelano trži
šče in delovna sila brez proiz
vodnih navad so povzročili, da 
je zavod prvo poslovno leto 
zaključil z manjšo izgubo.

Od takrat naprej zavod, 
oziroma pozneje delovna orga
nizacija , posluje od leta do leta 
vse uspešneje. Že 1970. leta 
podjetje zaposluje 278 delavcev 
in ustvaija 210.24,8,75 din 
celotnega prihodka. Vsa leta. 
poslovanja je podjetje akumu
lacijo usmerjalo v razširitev 
materialne osnove dela, pa 
čeravno je to  šlo v dobri meril 
na račun nižjih osebnih dohod
kov zaposlenih. V letu 1970 jel 
delitveno razmerje med oseb
nimi dohodki in skladi 62 % : 
38 %, s čimer se lahko pohvali' 
malokatera delovna organi
zacija.

deset let podjetje 
v neprimernih pro-

Prvih 
obratuje 
štorih v dijaškem domu, stari 
šoli in zasebnih hišah v Metliki. 
Svoje blago pa skladišči v več 
neprimernih manjših prostorih 
v Metliki. V začetku je tudiš 
proizvodni program izredno 
širok. Proizvaja se od otroške 
konfekcije, delovnih in zaščit
nih oblek in obleke po naro
čilu.r
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Kje smo z usmerjenim
S posebno izobraževalno 

skupnostjo (PIS) za tekstilno 
stroko, z gospodarsko zbornico 
Slovenije, z Izobraževalno skup
nostjo Slovenije, občine, s ko
misijami za izobraževanje pri 
družbenopolitičnih organizaci
jah občine Metlika in s komisijo 
za izobraževanje pri Izvršnem 
svetu skupščine občine Metlika 
ie dogovorjeno, da bo izvajal 
Izobraževalni center Beti Metli
ka naslednje programe v tekstil
ni usmeritvi: za tekstilnega 
mehanika (SKR), za tekstilnega 
mehanskega tehnologa (SR), za 
te k s tiln e g a  konfekcionarja 
(SKR) in za tekst, konfekc. 
tehnologa (SR).

PROSTORSKO IN 
KADROVSKO 
STANJE V IC

Prostori Izobraževalnega cen
tra Beti so stari, dotrajani, 
razpokani, ob dežju curlja voda 
v učilnice, saj niso bili že vrsto 
let obnovljeni. Pa ne samo to: 
za izvajanje skupne vzgojno- 
izobrazbene osnove (SVIO) bo
m o morali imeti kabinete za 
fiziko, kemijo, biologijo in za

predm et obrambe in zaščite. 
Teh predmetov doslej poklicne 
šole niso imele, zato tudi 
nimamo kabinetnih učilnic. Za 
te predmete nimamo učiteljev. 
S Centrom srednjih šol iz 
Črnomlja smo se dogovorili o 
souporabi kabinetov (v ta na
men so v Črnomlju tudi dobili 
70 odstotkov sredstev za opre
mo iz skupnih sredstev Izobra
ževalne skupnosti Slovenije). 
Kljub temu dogovoru pa bi bilo 
treba resno razmišljati ali o: 
posodobitvi in dograditvi učil
nic (trgovina Beti) in novo
gradnji (morda skupaj z OŠ 
Metlika, ki ji že primanjkuje 
prostorov)

Izobraževalni center razpola
ga s tremi klasičnimi učilnica
mi, z učilnico za izvajanje 
praktičnega pouka, z zbornico, 
pisarno, s shrambo za učila 
(kabinet), s knjižnico, ki je 
premajhna že za šolske potrebe, 
če pa bi hoteli, da služi celotni 
delovni organizaciji Beti, je 
sploh preskromna.

Center nima svoje telovadni
ce (v najemu pri OŠ Metlika), 
igrišča za športe zunaj pa bodo

vsak čas nared, blizu prostoro 
izobraževalnega centra. Velike 
krat so na tapeti tudi pedagošk 
delavci Izobraževalnega centra 
bolje rečeno: njih nezadovoljivi 
stopnja izobrazbe. S posamezni 
ki smo se dogovorili, da na 
daljujejo študij ter da si posku 
šajo v zakonskem roku pridobi 
ti zahtevano izobrazbo. Na 
zapišemo, da odziva na razpis 
prostih oz. nezadostno zasede 
nih delovnih mest ni. Vzroki s( 
gotovo širši in med njimi n< 
smemo prezreti pomanjkanji 
stanovanj, nizkih osebnih do 
hodkov v tekstilni stroki, od 
ročnost kraja itd. Na nezanima 
nje so naleteli tudi naši razpis 
za štipendije. Vzrokov nismC 
analizirali.

i

ENOTA PIS ZA 
TEKSTILNO 
USMERITEV 
DOLENJSKE

Sedanji IC je TOZD delovne 
organizacije Beti, zato prevladu
je vseskozi mnenje, da je 
usmerjeno izobraževanje naloga 
in področje delovne organizaci-I



Delovni ljudje, samoupravni' 
organi in družbenopolitične: 
organizacije so pravočasno spo
znali, da je perspektiva delovne 
organizacije in s tem tudi: 
socialna varnost zaposlenih, sa
m o v večji specializaciji, so
dobni opremi, izgradnji novih 
proizvodnih prostorov in vklju
čevanju v mednarodno delitev 
dela. Upoštevajoč to  usmeritevl 
se podjetje specializira za proiz 
vodnjo nederčkov in steznikov 
ter se m očno vključuje v 
mednarodno delitev dela.

V tem času podjetej pre
težno z lastnimi sredstvi gradi 
nove sodobno opremljene pro
izvodne prostore, poslovno 
stavbo ter dodatno nove proiz
vodno skladiščne prostore v 
Rosalnicah in odpira proizvodni 
obrat v krajevni skupnosti Stari 
trg ob Kolpi. S temi naložbami 
podjetje pridobiva 8.000 m2 
koristnega prostora.

Da nes podjetje zaposluje 450 
delavcev in ustvarja
150.000.000.00 din skupnega 
prihodka ter ima
70.000.000.00 din lastnih 
sredstev poslovnega sklada Več 
kot 50 odstotkov proizvodnih 
kapacitet je angažiranih za 
izvoz. V primerjavi z letom 
1979 je izvoz v prvih devet 
mesecev letos dosežen z 244, a 
uvoz samo s 102 odstotkoma.
Na še izdelke izvažamo v Za-

1%
zobraževanjem?

hodno Nemčijo, Anglijo, Ho
landijo, Avstrijo, Sovjetsko 
zvezo, Poljsko, Madžarsko in 
celo v Angolo. Takšna poslovna 
politika je v duhu naših splošno 
družbenih prizadevanj in je 
začrtana v srednjeročnem raz-' 
voju podjetja za plansko ob
dobje 1981-1985 . Uspešen 
nadaljnji razvoj vidimo samo vi 
večji modernizaciji in speciali
zaciji ter večjemu vključevanju 
v mednarodno delitev dela. 
Takšno usmeritev in nadaljnje 
združevanje dela in sredstev z 
drugimi delovnimi organiza
cijami je edini porok za večjo 
socialno varnost naših delavcev.

Omenjeni razultati so plodi 
uspešnega in  permantntnega de
lovanja samoupravnih organov 
in družbenopolitižnih organi
zacij v podjetju. Vodstva druž- 
beno-političn ih  organizacij se 
prizadevajo, da so delavci infor
mirani o vseh dogajanjih v 
podjetju in da neposredno na 
svojih zborih in preko samo
upravnih organov odločajo o 
rezultatih svojega dela.

20-letno obdobje nas 
spominja na težko, toda bogato 
in uspešno razvojno pot, zaradi 
česar smo vsi, ki smo pri temi 
sodelovali, resnično lahko 
ponosni, saj je v to našo 
tovarno vgrajen tudi del našega 
lasntega življenja.

JO ŽE DO ŠEN

je. Z ustanovitvijo enote PIŠ za 
tekstilno usmeritev Dolenjske 
bomo gotovo dosegli enotnejšo 
in širšo obravnavo usmerjenega 
izobraževanja v tekstilni usme
ritvi. Samoupravni sporazum 
enote PIS Dolenjske bodo pod
pisale naslednje delovne organi
zacije s svojimi temeljnimi orga
nizacijami: uporabniki: ,,Beti” , 
Metlika, „Komet” . Metlika, 
„Labod” , Novo mesto, „Novo- 
teks” , Novo m esto’ izvajalci: IC 
Beti, Metlika, CSS, Črnomelj, 
DiT, Bele krajine. V prvi vrsti 
na bo treba razčistiti status 
Izobraževalnega centra.

OCENA VPISA
Ob razpravljanjih o usmerje

nem izobraževanju je velikokrat 
slišati strah, da bo zanimanje za 
šolanje v tekstilni šoli zaradi 
znanih vzrokov vedno manjše. 
V šolskem letu 1980/81 se je 
vpisalo v Poklicno tekstilno 
šolo Beti 45 učencev, kar ne 
predstavlja upadanja v primerja
vi s prejšnjimi generacijami. V 
bodoče bo vpis gotovo večji, 
kajti želja staršev in učencev je

pridobiti si srednješolsko izo
brazbo, česar pa kandidatom 
dosedanji način šolanja ni omo
gočal. Absolventi poklicne šole 
so bili po dvoletnem šolanju na 
slabšem, kot tisti, ki so se 
zaposlili v delovni organizaciji 
samo z obvezno osnovnošolsko 
izobrazbo, kar je gotovo tudi 
vplivalo na manjše zanimanje za 
poklic konfekcionarja.

Naloge pri prehodu na 
usmerjeno izobraževanje niso 
zgolj stvar šolnikov, marveč v 
veliki meri tudi uporabnikov -  
delovnih organizacij. Prav zato 
je potrebno pripraviti v delov
nih organizacijah razgovore o 
prehodu na usmerjeno izobraže
vanje, o potrebah delovnih 
organizacij po kadrih. Na raz
širjenem sestanku komisije za 
izobražeavanje pri občinskem 
komiteju ZK smo se dogovorili, 
da bodo razpravljale o usmerje
nem izobraževanju vse osnovne 
organizacije ZK v TOZD, no
vembra pa bodo o problematiki 
razpravljali še člani konference 
ZK Metlika.

TONI GAŠPERIČ
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Nepretrganost
Titovega
dela

Oktobra 1940 je bila v Dubravi, predmestju Zagreba, v 
popolni tajnosti peta državna konferenca KPJ; glede na 
obsežnost priprav, število in sestav delegatov iz vseh pokrajin 
Jugoslavije je imela pomen partizanskega kongresa. Vodil jo 
je tovariš Tito, ki je konferenco sklenil s preroškimi 
besedami: da bo prihodnja konferenca že v državi, prosti 
socialnega in nacionalnega pritiska. Tako se je tudi zgodilo.

Peta državna konferenca KPJ je pokazala organizacijsko 
m oč, idejnopolitično zrelost in trdnost partije. Na njej so 
določili in sprejeli pot, ki je pomagala jugoslovanskim 
komunistom, da so spoznali svojo zgodovinsko odgovornost 
v usodnih dogodkih, ki so takrat trkali na naša vrata. To je 
bilo Titovo delo -  brez njega in brez uresničenih sklepov 5. 
državne konference KPJ bi danes ne bilo naše nove 
skupnosti. Takrat in pozneje, ko je ilegalno predvojno delo 
partije postalo očitno vsem našim ljudem ter celotnemu 
svobodoljubnemu naprednemu svetu, se je potrdilo, da je 
bila komunistična partija Jugoslavije edina organizirana 
politična sila, ki je dojela usodni pomen zgodovinskega 
trenutka in vso jalovost protiljudske politike nekdanje 
države. Imela je toliko poguma in moči, daje ljudstvu jasno 
in odkrito povedala vso resnico o globoki družbeni krizi.

Pokazala je na nevarnosti, ki so grozile državi in pogumno 
predstavii a svoj program, ki je odpiral poti k rešitvam v 
skladu z resničnimi koristmi ljudstva in države.

Sklepi konference so zato pomenili hkrati tudi dolgoročni 
akcijski program KPJ. V partiji se je z delom 5. konference 
razvil nov duh: samostojnost, pogumnost in samokritičnost 
pri presoji položaja in sprejemanja ciljev ter m etod politične 
akcije. Zdaj, ko gledamo na te usodne dogodke z rahle 
štiridesetletne časovne odmaknjenosti, lahko v celoti 
dojamemo, kaj je to ilegalno srečanje vodstva revolucionarne 
delavske partije leta 1940 pomenilo. Konferenca je pokazala, 
da je KPJ premagala svoje notranje slabosti in zagotovila 
trdno idejnopolitično enotnost. Kot pomembna politična 
sila je edina mogla, hotela in znala popeljati delavski razred 
ter naše narode v boj za socialno in narodnostno svobodo.

Njenih 12.000 članov je v začetku julija 1941 „jurišalo v 
nebo” . Oni so vsi, ki so po njihovem svetlem zgledu šli v 
revolucionarni boj, so rešili čast domovine, priborili svobodo 
ljudstvu in ustvarili temelje za celotno vizijo socializma kot 
svetovnega procesa.

Danes ima ZKJ pribl. 1,900.000 članov. Nikoli v 
zgodovini naše partije njene zmogljivosti niso bile večje kot 
so zdaj. Za uresničitev odgovornih stabilizacijskih nalog se 
mora ŽKJ predvsem usmeriti tudi sama k sebi. Ko poziva vse 
socialistične sile v državi k ureditvi številnih odprtih vprašanj 
naše stvarnosti, ZKJ hkrati dosledno nadaljuje revolucionar
ni boj delavskega razreda za spremembe njegovega 
gospodarskega in družbenega položaja.

Titova misel in delo sta bila dosledno razredno 
opredeljena. Kot komunist -  revolucionar je navdihoval in 
vodil ves naš družbeni razvoj. Njegovo delo živi in mora 
živeti, da bi, kot je dejal o pomenu 5. državne konference 
KPJ Stevan Doronjski, lahko na svoj lastni, revolucionarni 
način živela naša družba in naša zveza komunistov.



Osnove so pripravljene
Osnovno načelo delitve v 

socialistični družbi „ vsakpo  
svojih sposobnostih, vsak po  
svojem d e lu ”, je  bilo naše 
glavno vodilo, k o  sm o v naši 
tem eljni organizaciji priprav
ljali pravilnik o delitvi oseb
nega doh o d ka  N aj že  v 
začetku  povem , da osnov in 
meril udeležbe vsakega de
lavca n i enostavno določiti, 
v našem primeru za enkrat 
celo nemogoče. Torej se bo 
moral delavec na določenih  
fazah pač spoprijazniti s 
tem , da bo nagrajevan po  
delu svoje skupine. Torej, če 
bo ho tel več zaslužiti, je 
nujno, da ga ne bo zanimalo 
samo, kako dela sam, tem 
več tudi, kako  dela sosed -  
sodelavec, k i opravlja enako  
delo, le da je  na drugem  
stroju.

Naša temeljna organizaci
ja ima nam reč tako zahteven  
proces, da strojev ne ustav
ljamo, tem več proces teče  
mesece in mesece, razen ob 
obveznem  čiščenju, popravi
lih, menjavi materiala itd. 
Tem u pri nas pravimo „k o n 
tinuiran” proces. Ob njem  
delavec ne ve, kolikšen je  
njegov prispevek pri učinku, 
kolikšna je  količina, k i jo  je  
proizvedel. To lahko ugotav
ljamo samo p o  fazah, oziro
ma po  skupinah strojev.

S  sprejetjem novega pra
vilnika o nagrajevanju pa 
sm o dobili osnove. Zaveda
m o se, da pravilnik ni 
idealen, vendar bom o morali 
z njim  živeti, ga dopolnjevati 
in spreminjati, kajti šele 
takrat bo dobil pravo vred
nost in bo delavce silil k  
takem u delu, k i m u bo 
zagotavljalo večji delež oseb
nega dohodka, s tem  pa 
seveda večji standard. Nas 
pa zadolžuje, da delavce, h i  
iz določenih vzrokov (po
manjkanje materiala, okvara 
na stroju itd ) ne bodo imeli 
dela, razporedimo drugam, 
na dela, ki so vkalkulirana, 
torej plačana. Vodje skupin, 
preddelavci in obratovodje, 
k i ne bodo delali p o  tem  
načelu, bodo lahko na kon
cu meseca ugotovili, da je  
u činek njihove skupine ni-

CENE SKAČEJO  
PO VSEM SVETU

Dvanajstm esečni podatk i o 
m aloprodajnih cenah v državah 
evropske deveterice ne razve
seljujejo tamkajšnjih prebival
cev in državnikov. Za le tos so 
predvideli 12,3-odstotno p o 
p rečno  povečanje cen na 
drobno, do konca julija pa so

zek, s tem  pa tud i nižji 
osebni dohodek o d  drugih 
skupin.

Če pa kljub tem u ne bo 
m ožno  delavca razporediti 
na vkalkulirano — plačano 
delo, bo še vedno veljalo 
načelo solidarnosti m ed  fa 
zami. Vendar bo potrebno  
vsako tako zadevo strokov
no utemeljiti. Merjenje de
lavčeve oz. uspešnosti sku
pin temelji na ugotavljanju 
količin, kakovosti dela in 
gospodarnosti. V  največjih 
težavah se bom o znašli pri 
določanju norm ativov za p o 
samezne stroje oz. skupine.

Sedaj so ti do ločeni iz
kustveno. Težko  je  reči, 
koliko  delavcev naj opravi 
določeno delo, koliko  delav
cev naj streže stroju ali 
skupini strojev. Ob vsem  
tem  pa ne sm em o pozabiti 
na kakovost dobavljenih ma
terialov itd. Merila in osnove 
za ocenjevanje kakovosti de
la morajo ustrezati dogovor
jenim  norm ativom , k i so 
opredeljeni z  gospodarskim  
načrtom . Veliko lahko pri
hranimo pri odpadnem  ma
terialu in embalaži, kar seve
da direktno vpliva na osebni 
dohodek.

R ežijsk i delavci so seveda 
vezani na uspešnost oziroma  
na ko lektivn i rezultat skupin  
s 50  odstotki. Ž e  pri spreje
manju so nekateri razmišljali 
o tem, da bi režijski delavci,
k i delajo d irektno  s skupina
mi, bili odvisni z višjim 
odsto tkom , naj bi prodajno  
službo vezali na prodajo  
materialov itd. Odpirajo se 
nam torej široke m ožnosti 
nagrajevanja uspešnosti pri 
delu.

Vendar naj ob vsem tem  
zapišemo, da bo širša druž
bena skupnost morala 
tekstilni industriji posvetiti 
več  pozornosti, kajti kaj 
nam pomagajo kristalno č i
sta merila za nagrajevanje, 
ko  pa je  osnova delavčevega 
osebnega dohodka po  siste
m izaciji tako nizka, da če  
delavec presega vse norm ati
ve, dobi za ves svoj trud  
preskrom no plačilo.

JU R IJ  M A T E K O V IČ

zabeležili rast cen za 13,7 odst. 
Nove cene nafte in prodaja 
kuriva v jeseni bodo ta odsto tek  
pognale še malo navzgor. V Vel.

Britaniji računajo , da bodo 
cene obdržali pri planiranih 20 
odst. podražitev. Zmeda z nafto  
na svetu pa bo v kratkem  precej 
premešala račune vseh cen na 
debelo in drobno.

V MESTIH ŽIVI 
42,7  ODST. 

PREBIVALCEV
Od 1,903.460 prebivalcev 

Slovenije nas je avgusta letos 
živelo v enem  izmed slovenskih 
m est 812.775 ali 42 ,7% , od 
tega 4 7 ,9 %  moškega in 52,1 % 
ženskega spola. Od vseh prebi
valcev v Sloveniji nas je bilo 
letos avgusta 924.048 moških 
oz. 48,5 % in 979.412 žensk oz. 
51,5% .

KDAJ BO DRUGAČE  
V KMETIJSKEM 

IZVOZU?
Lani smo v Jugoslaviji dosegli 

doslej rekorden izvoz km etij
skih pridelkov. Na tuja tržišča 
smo jih  prodali za pribl. 720 
milijonov dolarjev, od tega: 
živinorejskih proizvodov za 
310, sadja in vrtnin za 138, 
tobaka za 82, pijač za 66, ribjih 
konzerv za 28 in sladkorja za 
28 milijonov dolarjev. H krati pa 
smo lani uvozili iz tujih  držav 
kmetijskih pridelkov za 977 
milijonov dolarjev, od tega: žita 
za 270, sadja za 158, kave, čaja 
in začim b za 284 in soje ter 
ribje moke za 88 milijonov 
dolarjev. Primanjkljaj je znašal 
torej kar 257 milijonov dolar
jev.

BOJ PROTI LAKOTI 
ŠE NI DOBLJEN

Na drugem svetovnem kon
gresu o prehrani so leta 1970 v 
Haagu menili, da je. boj proti 
lakoti v svetovnem merilu do
bljen. Žal se to  ni uresničilo in 
vedno bolj smo lahko zaskrblje
ni. Ž itn i primanjkljaj dežel v 
razvoju se je od 16 milijonov 
ton v letu 1970 povzpel že na 
71 milijonov ton , ko t so to  
ugotovili za le to  1978. Tia do 
leta 1985 se utegne povečati 
celo na 90 ton  žit.

R azm erje  m ed p o p rečn im i 
cenam i in pop rečn im  osebnim  
doho d k o m  delavcev v zd ru že
nem  delu nam  ponazarja  k u pno  
m oč za nekatere  življenjske 
p o treb šč in e  in s to ritve . O njej 
lovzem am o iz podatkov  Zavoda 
SRS za s ta tis tik o  nekaj zan im i
vih navedb.

P odroč je  cen nas vsekakor 
vedno zan im a, čeprav  najv ečk ra t 
govorim o o nenehn i rasti cen , 
pozab ljam o  pa , d a  h k ra ti rastejo  
tu d i osebni do h o d k i. V zadnjih  
10 le tih  so se p o p re č n i ČD  
delavcev povečali za več k o t 
p e tk ra t. T oda, kaj lah k o  kup im o  
s p o prečn im  m esečn im  osebnim  
d o h o d k o m  -  u rn im , dnevnim  ali 
m esečnim ? S ta tis tik a  zajem a 
p o d a tk e  o  p o p rečn ih  cenah , ki 
so raču n an e  iz cen , ki jih  
opazu jejo  m esečn o  v 14 večjih 
m estih  v Sloveniji.

M edtem  ko  sm o z a  p o p re č n i 
u rn i osebni doh o d ek  le ta  1970 
lah k o  kup ili 1,11 kg riža, 4 ,9 7  
kg čm eg a  k ru h a  ali 1,29 kg 
testen in  z ja jc i, sm o dob ili lani 
za  p o p re č n i u m i osebni doh o 
dek  1,45 kg riža, 6 ,44  kg črnega 
k ru h a  ali 1,94 kg testen in  z jajci.

Dosegljive ko lič ine  m esnin  so 
se od  le ta  1970 do  1979 iz le ta  v 
le to  veča le . T udi m leka, surove
ga m asla in sira je bilo m ogoče

Poceni 
blago

lan i k u p iti za p o p re č n i u m i 
zaslužek več  k o t  p red  10 le ti. 
M edtem  k o  se je  k u p n a  m o č  za  
olje m anj pov eča la , p a  sm o 
svinjske m as ti lah k o  lan i kup ili s 
p o p rečn im  urnim  O D  dvakrat 
več k o t  le ta  1970. P red  10 le ti 
sm o za p o p re č n i u m i zaslužek 
lah k o  kup ili 20 dkg prave kave, 
lan i p a  le še 15 dkg. S ladkotja: 
le ta  1970 2 ,68  kg, lan i 2 ,9 0  kg.

Za en  p o p re č n i dnevni OD 
sm o le ta  1970 v Sloveniji lahko  
k upili 0 ,7 3  m oške srajce iz 
pop lina , 3 ,76  brisač iz fro tir ja  in 
0 ,5 8  n izk ih  ženskih čevljev, lani 
pa: 0 ,97  srajce, 5 ,11  brisač in le 
se 0,51 ženskih  čevljev. T orej so 
se ženski čevlji dejansko  p o d ra 
žili. P odp la ten je  m ošk ih  čevljev 
in striženje s ta  šla v k o rak  z 
višanjem  p o p re č n ih  O D , p ocen i
lo  p a  se je  k em ičn o  č iščen je  
m oške o b leke . Za p o p re č n i OD 
sm o lan i lah k o  kup ili dva k avča , 
p red  10 le ti pa le enega.

T ud i za osebn i av tom obil 
Z astava 750  se je  k u p n a  m o č  
povečala: v le tu  1970 sm o 
m orali za  nakup  tega  av tom obila  
o d šte ti 12,6 p o p rečn e  m esečne 
p lače , lan i p a  le še 7 ,2  -  a na  
sp lošno  m islim o, d a  so  av tom o
bili ze lo  dragi. B encina p a  sm o 
za  p o p re č n i u rn i zaslužek  dobili 
lam  m anj k o t  p red  10 le ti. Tu 
b o d o  iz raču n i le to s  seveda p o 
stavljeni n a  glavo. O b  splošnih 
vsestranskih  p odražitvah  in 
padcu  rea ln ih  osebn ih  doho d k o v  
b o d o  tu d i sicer p o d a tk i za  1980 
precej d ru g ačn i k o t jih  pove 
d ese tle tn o  p o p reč je  za  čas od 
1970 d o  1979.

V .
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Papir 
prenese 
tudi molkv     /

K akršne delovne p ro sto re  im a u red 
n ik glasila, takšen je njegov sta tu s 
obveščanja v organizaciji sam i, p ra
vijo n a  republišk ih  sind ik a tih , o dbor 
za obveščan je  in p ropagando . Še 
d rugače  „že p o  odgovoru vratarja 
veš, k a k o je  s stvarjo’ .

G lasila so k a jp ad a  prav raz lična , 
to d a  m o č  je  p isa ti o  tip ičnem : v 
takšnem  n ajdete  nekam  sumljivo 
znane dolge zapise o vseh p o 
m em bnih  in nep o m em b n ih  ob le tn i
cah in p razn ik ih ; v n jem  se dolgo
časite  ob  razvlečenih  (čez več 
strani) zap isn ik ih  s sej kakšnega od 
sam oupravnih  organov, napisanem  v 
g rozo tnem  jez ik u ; v n jem  je  včasih 
nekaj stran i natisn jen ih  gradiv, p ri
pravljenih  za  sejo, ki se je  p o tem  
bogvekako končala ; za  to lažbo  so 
zadn je  stran i človeške, z vestm i o 
dosežkih  do m ačih  špo rtn ih  in p la
n inskih  zanesen jakov , slič ico  najbolj 
požrtvovalnega krvodajalca, k rižan
k o  in kakšno  pesm ico , ki po je  kdove 
čem u  ali k o m u  n a  čas t.

V takšnem  glasilu p o d o b ica  gene
ralnega ko m ajd a  kdaj izostane. V 
tem  tip ičn em  glasilu p a  n i n iti 
besede -  če je , p a  je  zam udniška, 
zav ita  in m eglena -  o tistem , kar bi 
delavca zares m ikalo  izvedeti, k a r  je 
p o m em b n o  za  o d lo čan je , za njegov 
odn o s do  dela. R edkokdaj kaj o

tem , o d k o d  n aen k ra t izguba v 
sosednjem  tozdu  (d irek to r p a  je  še 
n a  zadn ji proslavi delavcem  in 
o bčinsk im  v obraz govoril o u sp e
šnih prizadevanjih  za  boljši ju tri) ; 
n ič  ko n k re tn eg a  o tem , ali so tu d i 
za  skupne službe vendarle že s tu h ta 
li kakšen nač in  nagrajevanja p o  delu 
ali p a  stim ulativne to čk e  delijo  še 
kar napre j in p o  načelu  danes m eni 
-  ju tr i  teb i (n jih , p ro izvodne, p a  so 
znova privili za vsako m in u to  in 
vsak odvečen gib); n ič  o  nenadnem  
tihem  o dhodu  vodje tega — in — 
tega to zd a  (šušlja pa  se o  prav 
p ik an tn ih  zgodb icah , vse na račun  
tozda), n ič o p rek in itv i dela  (pa 
čeprav  so se tis to  ju tro  in tudi 
kasneje oglasili p rav  vsi „obč in sk i 
dejavniki” .)

N ič , o čem er bi rekli, da  je 
k ritičn o .

Ob akciji „ 1 0 0 0  novih delavcev 
sodelavcev ’, ki jo  -  za boljše 
obveščanje -  že od m aja  sem vodijo  
republišk i sind ikati, so kom isiji za 
obveščanje p ri sind ikatih  občine  
L ju b ljan a -Š isk a  u red n ik i tam kaj
šnjih glasil na vprašanje o razm erju 
m ed k ritičn im i in obvestiln im i č lan 
ki odgovorili z naslednjim i številka
m i: 10 : 90 , 20 : 80 , 1 : 4 itd . Pri 
tem  gre seveda za  k ritičn o  pisanje o 
poslovanju in razm erah v organiza
ciji, „ka jti v glasilih lahko  pljujejo 
na  zvezni izvršni svet, pa  jih  ne bo 
m ihče  za to  p rije l,”  ugotavlja o tem , 
kaj je  za koga » b o leče”  boštjan  Pirc, 
p redsedn ik  o d b o ra  za obveščanje in 
p ro pagando  p r i republišk ih  sindika
tih.

Silno poenostav ljeno  bi b ilo  reč i: 
kakršen  u red n ik , takšen časopis, 
obveščanje nasp lo h . Pa vendar to v 
precejšnji m eri d rž i -  so ljudje s 
h rb ten ico  in  lastn im  m išljenjem , še 
več jih  je , ki so oboje m o rd a  celo 
im eli, p a  tu d i izgubili.

K o t sod ijo  v o dboru  za  obvešča
nje in p ro p ag an d o  p ri republišk ih  
sind ikatih , im ajo  ljud je , ki urejajo  
glasila, in tu d i sicer skrbijo  za  
obveščanje v organizaciji, predvsem

srednjo izob razb o , p o  poklicih  p a  so 
rav raz ličn i. N i m alo  organizacij, v 
aterih  za obveščanje s la b ijo  ta jn i

ce, p a  tu d i takšne je  na jti (Ž ito , 
B rest), v ka terih  so u red n ik i direk
torji, tako  so v im presum u tu d i 
zapisano. K o n čn o , so tu d i časop isi, 
v k a te rih  ni m ogoče p reb ra ti, k d o  je  
u red n ik , ali pa  ga časop is sploh 
nim a.

„L jud je , k i skrb ijo  za glasila, 
zagotovo p ogosto  živijo v strahu , da 
se jim  bo zgodilo  kaj hudega, če  
bodo  to  in ono  zapisali,”  pravi 
B oštjan Pirc. ..K ritič n a  inform acija  
v resnici p o g o sto  dvigne veliko 
razburjen je , pa  čeprav  je bolj 
zask rb lju joče , da ni razburjenja , 
kadar inform acije sploh n i, razen 
m ed  delavci, seveda.”  Do k o n 
flik tn ih  situacij pa p riha ja  prav 
zarad i n eobveščenosti.

Po m nenju  B oštjana Pirca naj od 
ljudi, k i v organizacijah skrbijo  za 
obveščnaje , ne bi zahtevali, da „so

velika peresa, dobri av torji, am pak 
zlasti dob ri o rgan iza to rji obvešča
n ja .”

Predvsem  pa  naj b i bila pri 
obveščanju  p o m em b n a  vseb ina in ne 
oblika.

M edtem  k o  je p ri b ilten ih , ki 
izhajajo občasno , pa  tak ra t, kadar je 
to p o tre b n o , v ideti, da nim ajo n ič  
skupnega z razsipavanjem  denarja, s 
časopisi ni tako . P odatkov o tem , 
ko liko  stanejo , ni (kar je  škoda), 
tu d i prim erjav  in kriterijev , ne. 
O bsta jajo  le opažan ja , da  „jih 
m nogo izhaja n a  p rekrasnem  pap ir
ju , z barvnim  tiskom  in slikam i; za 
m noge tu d i vem o, da  jih  bolj k o t  za 
obveščanje delavcev uporab ljajo  za  
p redstavitev  organizacije zunan jem u 
svetu ,”  p ravi V lad im ir Je rm an .

Pa ne le za to , tud i k o t  izgovor, 
kadar zavoljo  neobv eščen o sti v 
organizaciji zaškrip lje , češ , saj im a
m o vendar časop is, lep in u rejen . 
T od a  p ap ir  p ravim o, vse prenese . 
T udi m olk .

Po teleksu 
Priredil S. M.

O SMR'J NOSTI 
DOJENČKOV  

V AVGUSTU 1980
Značilen pokazatelj zdrav

stvenega stanja o tro k  in 
splošnega socialno-ekonomske- 
ga ter kulturnega razvoja druž
be je podatek  o sm rtnosti 
dojenčkov. V zadnjih 12 mese
cih je koeficient um rlih do
jenčkov na 1000 živorojenih 
o trok  14,9, le to  prej je  bil višji 
(15 ,3), avgusta letos pa je 
presegel oba (17,1). Na 1000 
živorojenih o tro k  je v avgustu 
letos um rlo 17 o tro k , starih do 
enega leta.

NEKOČ: 
6 LITROV NAFTE  
ZA 1 KG PŠENICE

Letošnje napovedi kažejo, da 
svetovni pridelek žita ne bo 
dosegel količin iz leta 1979, ko 
smo doživeli drugo izmed re
kordnih letin v zadnjih deset
letjih. Izvoz žita na svetu bo 
zato manjši od uvoznih potreb , 
kar bo hkrati povečalo cene 
žitu. Slednje bodo prišle v 
korak s skoki cen nafte , ki ne 
korakajo več, tem več »divjajo” 
navzgor pro ti vsem pričako
vanjem. Cene pšenice in nafte 
so skoraj že izenačene, nekdaj 
pa je norm alno razmerje znaša-

NOVA PRIDOBITEV -  Beti je kupila dvajsetsedežni avtobus, ki 
bo primeren tudi za izlete manjših skupin. Avtobus ima prijetno 
notranjost, vožnja v njem je udobna, če poleg tega potujete še s 
prijetno družbo, imate popolno zadovoljstvo.

lo: 1 bušel (27 ,2  kg) pšenice = 
1 barel (sodček 159 litrov) 
nafte , kar bi pom enilo 6 litrov 
nafte za kilogram pšenice.

Neodvisnost od uvoza kruš
nih in krm nih žit pom eni tudi 
za našo državo osnovni pogoj, 
da bom o imeli pozitivno zu
nanjetrgovinsko bilanco v km e
tijstvu. Naš »zeleni n ač rt” zato 
ne poudarja zaman, kako izred
nega pom ena je osamosvojitev 
Jugoslavije v pridelovanju kruš
nih žit. Pri žitih se m oram o 
čim prej uvrstiti m ed izvoznike. 
Celo Grčija izvaža zadnja leta 
pribl, če trt m ilijona ton  žita!

NADOMESTILO 
ZA SLADKOR  

V ZDA
Cene sladkorja na svetovnem 

trgu naglo naraščajo. V proiz
vodnji brezalkoholnih pijač 
uporabljajo v ZDA vedno več 
koruznega sirupa, v katerem  je 
veliko fruktoze. Letos proiz
vodnja tega sirupa naglo na
rašča; pri proizvodnji brezalko
holnih pijač, ki predstavljajo v 
ZKA ogromno industrijo, bodo 
letos uporabili že 70 do 75 % 
sirupa. Tudi znana ,Jcoka kola” 
bo kmalu nam esto sladkorja 
začela uporabljati sirup.

Iz Kometa
Mladi so se v oktobru 

zopet pomerili v svojem 
z n a n j u  n a  k v i z u  
, ,T IT O  —PARTIJA—REVO
LUCIJA” , ki ga je 
o r g a n iz ir a lo  o b č in sk o  
vodstvo mladine. Sodelovalo 
je pet ekip in vojaki iz 
črnomaljske vojne pošte. 
Našo ekipo so sestavljale 
Duška Trampuš, Marjana 
V ukšinič in Zinka Malešič. 
Zasedle so solidno tretje 
mesto.

V devetih  mesecih 
letošnjega leta smo dobro 
poslovali. V primerjavi z 
istim obdobjem  lanskega 
leta se je  celotni prihodek 
povečal za 31 odstotkov, 
dohodek za 29, čisti 
dohodek za 27 in ostanek 
čistega dohodka za 35 
odstotkov.

N a  p o d r o č j u  
zunanjetrgovinske menjave 
beležimo m očno povečan 
izvoz. V letošnjih devetih 
mesecih smo z ozirom  na 
isto obdobje v 1979. letu 
povečali izvoz za 144 
odstotkov, kar je popolno
m a v skladu z resolucijo o 
izvajanju družbenega plana 
SR Slovenije in z našo 
razvojno politiko.

Pri analiziranju uresniče
vanja stabilizacijskega p ro 
grama za le to  1980 smo 
ugotovili, da je bolniška do 
30 dni v devetih mesecih za 
1,31 odstotkov nižja od 
zastavljene s stabilizacijskim 
program om . Pozitivni prem i
ki se kažejo tud i pri izko
ristku materialov in kako
vosti razreza blaga. Še vedno 
pa izgubimo veliko časa pri 
prihodu na delo in odhodu z 
dela. Zagotovo bo tudi ta 
problem  v pretežni meri 
rešen, ko bom o uredili to 
varniški prostor in ga 
ogradili.

Delavski' svet je na svoji 
redni seji 31. ok tobra med 
ostalim  priporočal družbe
nopolitičnim  organizacijam, 
da v soboto, 15. novem bra, 
organizirajo prostovoljno de
lo  za ureditev okolice to 
varne. Prepričani smo, da bo 
akcija uspešno stekla, če 
nam le ne bo nagajalo 
vreme.

S. Z.
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Na sejem s 
tovornja
kom
MARICA M ARIČ, rojena 21. 
novembra 1938. leta, izučena' 
krojačica, je modelarka. 1956.: 
leta je končala poklicno kroja
ško šolo v Ka m niku, nato  je 
prišla v Metliko. Naslednje leto 
se je zaposlila v Beti in k o t 
šivilja delala na norm o.

6. decem bra 1960. leta je 
prišla v KOMET. Bila je ena od 
prvih delavk.

-  POVEJTE, KAKO JE 
BILO TAKRAT, KO STE PRI
ŠLI V KOMET?

»Stavba, v kateri je bil 
,3 tari”  K om et, stoji na Pungar- 
tu. Delala sem za strojem. 
Moram povedati, da smo imeli 
takrat okrog deset šivalnih 
strojev, bili so samo enoigelni. 
Delali smo v dveh izmenah, 
čeprav nas je bilo samo dvajset 
šivilj. Druggče ni šlo, ker je bilo 
prem alo strojev. Svojega 
m ehanika nismo imeli. Enkrat 
tedensko je prihajal mehanik iz 
Beti, da je pregledal stroje in 
popravil okvare. V začetku smo

Z A H V A L A
Ob boleči izgubi matere 

Marije Gornik se iskreno 
zahvaljujem Osnovni organi
zaciji sindikata TOZD ko- 
dranka in volna za podarjeni 
venec. Prav tako lepa hvala 
sodelavcem in vsem, ki so mi 
izrekli sožalje ter so se 
udeležili pogreba.

IVAN GORNIK

Z A H V A L A  
Ob smrti očeta Stjepana 

Jakšiča se zahvaljujem sode
lavcem in Osnovni organiza
ciji sindikata iz obrata otro
ške konfekcije Žakanje za 
podarjene vence in denarno 
pom oč. Uvala vsem, ki so mi 
stali v teh težkih trenutkih 
ob strani.

ANA KLEMENČIČ

Z A H V A L A
Ob smrti mojega očeta  

Jureta Novosela se iskreno 
zahvaljujem sodelavcem iz 
TOZD Barvama in OOS za 
podarjena venca in denarno 
pom oč.

SIN JURE Z DRUŽINO

šivali skoraj vse; predpasnike, 
halje, uniform e za bolnišnice, 
otroško lahko konfekcijo,- . .  

Specialnih šivalnih strojev 
nismo imeli, zato smo bili 
prisiljeni mnoga dela opravljati 
ročno. Tako smo na roke 
obšivovali, prišivali gumbe, 
robili krila. N edrčke smo začeli 
šivati šele pozneje. Takrat je bil 
direktor Ko m eta tov. Fuks, ki 
je priskrbel ves potreben m ate
rial in prodajal naše izdelke. Če 
se danes ozrem  nazaj, se mi zdi 
skoraj neverjetno, da smo sploh 
lahko uspeli.”

-  KAKO PA STE IMELI 
UREJENO DRUŽBENO PRE
HRANO?

„V  začetku  smo nosili mali
co od doma, vendar smo kmalu 
dobili kuhinjo, ki 'je  bila v 
Predovičevi hiši. Od tam smo 
nosili h rano  v košarah in loncih 
v delovne prosto ie in tam 
malicali. Potem  je bila kuhinja z 
m enzo v kletn ih  prostorih TVD 
Partizan.”

-  SE SPOMINJATE KAK
ŠNEGA PRIJETNEGA
DOGODKA IZ TISTIH
ČASOV?

»Da. Vedno, kadar se spom 
nim, se m oram  nasmejati. Ne 
vem točno , katerega leta je 
bilo. Vem, da je tega že zelo 
dolgo. V Kom etu smo organi
zirali ogled Zagrebškega vele
sejma. K er takrat še ni bilo 
udobnih prevoznih avtom o
bilov, smo prosili tov. Toneta 
Horvata, da nas je peljal s 
tovornjakom . Na zadnjem delu 
smo položili deske in se nanje 
vsedli. Po ogledu sm o se vračali 
domov. Ustavili smo se še na 
vrtni veselici na Suhorju- Če
prav je bilo to  naše potovanje 
zelo skrom no, smo se imeli 
lepo. Za konec bi rada povedala 
še to , da smo mi, ki smo 
spremljali razvoj K om eta od 
začetka, še posebno zadovoljni, 
ko vidimo, kako lepo smo 
napredovali in se tud i uveljavili 
na tržišču. Vsem delavcem 
Kometa želim še nadalje takih 
uspehov.

M. Ž.

Dvajset let 
zvestobe

Ena izmed treh jub ilantk , ki 
so ostale zveste kolektivu Ko
meta vse od njegovega začetka, 
je tudi KARLINA VUKŠINIČ. 
Preden je prišla v Kom et 
oziroma Invalidski zavod, kot 
se je takrat imenovalo podjetje, 
je imela za seboj že dvanajst let 
službovanja v gradbenem  podje
tju v Novem Beogradu.

-  PRED DVAJSETIMI LETI 
STE SE ZAPOSLILI V SE

DANJEM KOMETU. ZAKAJ 
STE SE ODLOČILI ZANJ?

„Privlačevalo me je samo
stojno delo in želja, da bi 
spoznala tudi delo v industriji. 
Zadružni sektor je imel takrat 
nam reč trgovinski značaj. Ne 
nazadnje pa me je pritegnil tudi 
boljši zaslužek, saj sem imela že 
družino in vsak dinar je prišel 
prav.” .

-  SE SPOMINJATE PRVE
GA DNEVA?

„Najprej sem v roke dobila 
dokum entacijo o registraciji po
djetja in o dodeljenih sredstvih. 
Spoznala sem, da ne bo lahko, 
saj je novoustanovljeno podjetje 
oziroma zavod, k o t se je tak ra t 
imenovalo, razpolagalo z m ini
malnimi obratnim i in osnovni
mi sredstvi.”

-  V ZAČETKU BI VSE 
ZAPOSLENE LAHKO PRE- 

ŠTEL NA PRSTE. LAHKO 
NAŠTEJETE IMENA PRVIH 
SODELAVCEV?

,.Poskusila bom . Če bo kaj 
narobe, naj mi ne zamerijo. Od 
šivilj so bile zaposlene Marija 
G ornik, Marica Tasi, Jožefa 
Bezeg in  K ristina Nastav. Proiz
vodnjo, če se tem u tak ra t lahko 
tako reče, je  vodila Amalija 
Skoliber. D irektor ozirom a 
upravnik, dokler smo bili regi
strirani k o t zavod, je bil Manek 
Fuks. Delitve dela ni bilo. Jaz 
sem v zače tku  opravljala vsa 
računovodska, personalna in 
adm inistrativna dela. Toda če
prav je bilo v tis tih  časih za 
kadre izredno težko, se je 
število zaposlenih počasi veča
lo, s tem  pa tudi delitev dela.”

-  KAKŠNE SO BILE TA
KRAT RAZMERE ZA DELO?

„Danes sploh ne morem 
verjeti, da je bilo res tako 
težko. Nismo imeli niti pisalne
ga niti računskega stroja. V

začetku nas je celo za eno mizo 
sedelo več, da ne govorim o 
težavah s pisarniškim m ateri
alom. Začeli sm o dejansko iz 
n ič .”  .

-  KDAJ SE JE OBRNILO 
NA BOLJE?

,,R eči m oram , da smo ves 
čas nenehno skrbeli, da b i si 
ojačali lastna obratna in osnov
na sredstva, čeprav velikokrat v 
škodo osebnih dohodkov. V en
dar smo se z velikimi težavami 
otepali najmanj osem let, do 
kler nismo našli primernega 
proizvodnega programa. S pre
hodom  na današnji ozko specia
lizirani proizvodni program in 
na industrijski način proiz
vodnje smo lažje zadihali.”

-  STE KDAJ POMISLILI, 
DA BI ZAPUSTILI KOMET?

„Niti ne, čeprav sem večk ra t 
v začetku  obupala zaradi denar
nih težav. Zaupala sem kolek
tivu in ni mi žad teh dvajset let, 
ki sem jih  preživela v Kom etu. 
Vesela sem, da se' je podjetje 
tako  lepo razvilo.”

-  VAM JE  OSTAL 
KAKŠEN DOGODEK POSEB
NO V SPOMINU?

»Proslava desetletnice. Ta
krat smo bili vsi izredno veseli 
in zadovoljni. Kako tudi ne bi 
bili! Za nami je bilo najtežje: 
obdobje v našem razvoju. Pod
jetje je kazalo lepe uspehe in 
napredovanje, pred nam i pa je 
bila dobro začrtana p o t, kar! 
potrjujejo tud i današnji rezul
tati.

-  IN KAKO NAPREJ?
»Kar zadeva mene, imam dc

pokoja še dobri dve leti. Ne bo 
težko vzdržati. P o ču tim  se 
zdravo, svoj poklic imam rada 
in še vedno z veseljem hodim  v 
službo. Kolektivu pa želim 
uspešno poslovanje in razvoj 
tudi v bodoče.”

S. Z.

MEDNARODNI TENIS -  25. in 26. oktobra 1980 je bilo v 
metliški športni dvorani pri osnovni šoli II. mednarodno mladinsko 
prvenstvo Jugoslavije v namiznem tenisu. Prišli so igralci iz Avstrije, 
Romunije, Zvezne republike Nemčije, Italije, Češkoslovaške in 
Jugoslavije. Organizacija je bila več kot vzorna, pokrovitelj je bila 
občinska skupščina Metlika, njen predsednik Franc Vrviščar pa je 
prejel zlato plaketo Namiznoteniške zveze Jugoslavije za brezhibno 
pripravo tekmovanja, ki ga je organizirala samoupravna telesno- 
kultuma skupnost Medika, na čelu s prizadevnim Cvetom Rusom. 
Predsednik pripravljalnega odbora pa je bfl doktor Eugen 
Bienenfeld. Na sliki: pred slavnostno otvoritvijo. (Foto: Janez 
Žele)
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Požarna varnost je  po
m em ben del splošne varnosti 
ljudi in prem oženja. V celoti se 
vključuje v koncep t splošnega 
ljudskega odpora in družbene 
samozaščite in je pom em ben 
prispevek h  krepitvi obrambne 
sposobnosti naše skupnosti.

Z zakonom  o varstvu pred 
požarom  (Uradni list SRS 
2 /7 6 )  so bile v vseh občinah 
ustanovljene samoupravne in te 
resne skupnosti za varstvo pred 
požarom , ki povezuje interese 
delovnih ljudi in občanov na 
področju  požarnega varstva. Te 
skupnosti sprejemajo po progra
m ih požarnega varstva samo
upravne sporazume o financira
nju te dejavnosti in se dogovar
jajo z izvajalci, poklicnim i gasil
skimi enotam i in prostovoljnim i 
gasilskimi društvi o načinu 
izvajanja programov.

Najpom embnejše organizaci
je za požarno varstvo v SR 
Sloveniji so prostovoljna gasil
ska društva, poklicne gasilske 
enote, specializirane enote civil
ne zaščite in enote JLA.

Poseben pom en ima preven
tivna dejavnost. To je požarno
varnostno usposabljanje delov
nih ljudi in občanov v organiza
cijah združenega dela, krajevnih 
skupnostih; to  je propaganda, 
ki skrbi za požarnovarnostno 
kulturo ljudi. Čeprav so OZD in 
krajevne skupnosti po zakonu 
obvezne skrbeti za p ro ti
požarno preventivno dejavnost, 
ugotavljamo, da se le-ta ne 
izvaja v zadostni m eri. Boljši 
rezultati so pri tem  v p rosto 
voljnih gasilskih društvih, v 
osnovnih šolah in v okviru 
obram bne vzgoje občanov, ki jo  
izvajajo organi civilne zaščite.

Večletna prizadevanja, da bi 
pri projektiranju novih objek
tov ter večjih komunikacij 
upoštevali sodobne principe po 
žarnega varstva, so dala določe
ne rezultate. Seveda pa z 
doseženim ne m orem o biti 
zadovoljni, saj še vedno gradi
m o veliko takih objektov, ki ne 
zagotavljajo zadostne požarne 
varnosti.

Podružbljanje požarnega var
stva ima pozitiven vpliv na 
nadaljnje utrjevanje samouprav
ne organiziranosti te dejavnosti. 
Takšna organiziranost je vklju
čena v požarno-preventivne 
akcije množice delovnih ljudi in

občanov in om ogočila boljšo 
oprem ljenost gasilskih enot.

Samoupravne interesne skup
nosti za varstvo pred požari, ki 
so po  zakonu ustanovljene v 
vseh občinah, so organizirane 
enotno: skupščina, ki je sestav
ljena iz zbora uporabnikov in 
zbora izvajalcev, izvršni odbor, 
strokovne komisije in odbor za 
LO in DS. Z ustanovitvijo SIS 
za varstvo pred  požari je m ate
rialna podlaga požarnega var
stva obču tno  večja: financira
nje poteka po samoupravnih 
sporazumih m ed občinskim i 
SIS in TOZD. Tam , kjer spora
zum i še niso podpisani, so 
občine sprejele ustrezne odlo
ke, s katerim i zagotavljajo re
den do tok  sredstev. Višina 
prispevne stopnje je različna 
glede na po trebe, obračunava 
pa se od  b ru to  osebnega do
hodka delavca v združenem  
delu. Samoupravne interesne 
skupnosti za varstvo pred  poža
ri so dosegle tudi konkretne 
rezultate, ki se kažejo v stabil
nem  sistemsko urejenem  siste
m u financiranja, nadaljnjem po- 
družbljanju požarnega varstva 
itd . ter pri načrtovanju in 
nabavi oprem e, ureditvi statusa 
poklicnih gasilskih eno t itd.

STANJE POŽARNEGA  
VARSTVA

V ečletni podatk i o številu 
požarov in o škodi nedvoum no 
kažejo, da število požarov 
stagnira, m edtem  ko škoda še 
vedno narašča. N araščajoča 
škoda je posledica vgrajevanja 
vse dražjih in bolj zapletenih 
objektov in naprav, pa tudi 
inflacije. Stagniranje števila p o 
žarov je uspeh vseh delavcev, ki 
delajo pri požarnem  varstvu.

V prvem polletju letos pa 
škoda zaradi požarov m očno 
odstopa od večletnega trenda. 
Gre za 9,8 % povečanje števila 
požarov. V spomladanskem ob 
dobju je bilo izredno veliko 
gozdnih in travniških požarov 
kot posledica neuresničevanja 
vseh sprejetih ukrepov. Pri 
požarih v OZD je ugotovljeno 
povečanje škode, ki je  glede na 
vrednost že presegla celotno 
lansko škodo. Najhujši požari v 
tem  času so bili v prvem 
polletju, bilo jih  je  16, m ed 
tem i dva katastrofalna (U tok 
Kamnik in v skladišču TO v 
Murski Soboti). V ečina požarov 
je nastala zaradi neizpolnjevanja 
in neupoštevanja varnostnih in 
tehničnih  navodil, m alom arne
ga ali neresnega dela, v nekaj 
prim erih pa tudi zaradi naklep
nega ravnanja. Manjši del teh 
nesreč je posledica objektivnih 
razmer.

Da bi čim  hitreje izboljšali 
sedanje stanje požarne varnosti, 
je dal republiški sekretariat za 
notranje zadeve pobudo, naj vsi

njegovi organi v sodelovanju z 
občinskim i in m edobčinskim i 
požarnim i, inšpekcijami organi
zirajo sestanke za odgovorne 
delavce v OZD, predstavnike 
industrijskih gasilskih enot, 
prostovoljnih gasilskih društev 
in dimnikarske službe, da bi v 
okviru svojih nalog in pristojno
sti pregledali objekte, kjer bi 
zaradi delovnega procesa lahko 
prišlo do požara; da bi v OZD 
bolj odgovorno skrbeli za 
varnostne ukrepe, kadar upo 
rabljajo delovna sredstva, ki 
ogrožajo požarno varnost; da bi 
večkrat in organizirano nadzo
rovali tehnično  brezhibnost na
prav za gašenje požarov in 
izvajali druge preventivne ukre
pe.

Ugotovljeno je , da so delavci 
dovolj osveščeni, predvsem v 
organizacijah združenega dela, 
ki so požarno m očno ogrožene 
(predelava in skladiščenje vne
tljivih tekočin  in plinov), saj tu 
zadnja leta n i bilo večjih 
požarov. Težja pa je problem a
tika v industriji z dolgoletno 
tradicijo (lesna, tekstilna, ko 
vinska ipd.). Večina teh  obra
tov je bila zasnovana še pred 
vojno, ko  niso dovolj skrbeli za 
požarno varnost in je zato v teh 
obratih  kljub velikim naporom  
delavcev težko dosledno izvajati 
določila zakona o varstvu pred 
požarom . Delom a je  za slabo 
stanje kriv tudi kadrovski sestav 
delavcev v teh panogah, ki bi 
morali opravljati ozirom a voditi 
službo požarnega varstva.

Republiški inšpektorat za p o 
žarno varnost je opravil pregle
de pri večjih distributerjih plina 
in ugotovil, da ti pomanjkljivo 
opravljajo nadzor nad porabniki 
plina. Predstavniki plinarn to 
opravičujejo z dejstvom, da 
nimajo pregleda nad potrošniki, 
saj lahko vsakdo kupi jeklenko 
v trgovini in jo  polni, kjerkoli 
želi. Za m estne mreže je bilo 
ugotovljeno, da je precejšen del 
že zastarel. Tudi zaradi uvedbe 
zemeljskega plina je prišlo do 
večkratnega uhajanja plina (do 
sedanji plin je bil vlažen, 
zemeljski pa je popolnom a suh 
in suši tesnila). Vse plinarne v 
SR Sloveniji imajo organizirane 
ekipe, ki lahko posredujejo 
takoj, ko  ugotovijo okvaro 
(uhajanje) na plinovodu, poleg 
tega imajo izdelane sanacijske 
programe. Na magistralnem pli
novodu ni bilo nobene nesreče.

INŠPEKCIJSKA 
DEJAVNOST

Iz statističnih  podatkov o 
vzrokih požarov je razvidno, da 
je človeški faktor povzročitelj 
večine požarov v glavnem zara- 
d i nepoučenosti in malom arno
sti. Republiški inšpektorat za 
požarno varnost je svoje delo

usmeril predvsem na osveščanje 
prebivalstva Organi požarne 
inšpekcije so se aktivno vključi
li v akciji NNNP, skupaj z 
delavci milice pa so opravili 
vrsto preventivnih pregledov v 
OZD, da bi ugotovili uspo
sobljenost nočnih čuvajev in 
drugih delavcev ob m orebitnih 
požarih. Ugotovitve so bile 
objavljene v lokalnih sredstvih 
javnega obveščanja, da bi pre
ventivno vplivali tudi na druge.

(nadaljevanje v prihod, š t )

Betko ima 
besedo

M ed malico je  zadnje čase 
v naši m enzi prijetno. M ize 
so lepo pogrnjene, s police 
prihaja zabavna glasba, ki 
pripom ore k  teku. Manjka 
pa stolov. Da, m ize so, 
stolov pa ni dovolj. Drug 
drugemu si jih pulim o izpod  
koncev hrbtišč. B etko  pred
videva, da se bo zadeva 
uredila, kakor hitro bodo  
odgovorni prebrali te vrstice. 
Saj veste, kako je: vsakdo 
ima rad svoj stolček. Če že 
ne v delovni organizaciji, pa 
vsaj pri malici.

Po novem  vozi Zeleni vlak 
v Ljubljano tudi iz M etlike. 
B eti je  kupila dve letni 
vozovnici, k i ju  bodo m no
žičn o  koristili vodilni ljudje 
iz naše delovne organizacije 
za službena potovanja v belo 
mesto. Potovanja v dvoje se 
bodo odrazila v nižjih 
potnih  stroških in m ogoče  
še v čem , saj ne sm em o  
pozabiti, da je  semiški pre
dor precej dolg. Teman pa 
tudi.

Da bi naš uredniški odbor 
živahneje zadihal, da bi bolj 
skrbel za  obveščanje in da bi 
se m u vrnila izgubljena volja 
do dela, sm o se zbrali pred  
kratkim  v Veseličevi gostilni 
v Podzemlju, kjer smo jedli 
in pili na stroške iz lastnih 
žepov. Člani uredniškega od
bora so pokazali neverjetno  
zagnanost, bili so aktivni, da 
je  natakarica kom aj dohajala 
njihovim željam. Skoda, da 
so takšni le za gostilniško  
mizo. Uradno zadolženi za 
informiranje pa še tam ne.
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Ugasla 
zvezda

O b bregovih jezera  T itik ak o  tud i 
danes p rebivajo  ljud je : p lem e U ru . 
S tanu je jo  na  splavih iz trs tik e  in v 
p rep ro s tih  k o č a h . Jezero  jim  daje 
vse, kar p o treb u je jo  za življenje: 
rib e , p tič e , gradivo za čo ln e  in 
k o č e . A lo  so  U ruji p o to m c i indijan
skega p lem ena A im ara?

K o je  bilo jezero  še večje od 
današnjega, tak o  p ripovedu je jo  U n i
ji, so njegovi valovi lizali s to p n ice , ki 
so vodile d o  svetišča z m ogočn im i 
kam n itim i k ip i. K do  jih  je  zgradil? 
Zakaj so se sesuli? U ruji tega ne 
vedo  ali p a  n o če jo  pov ed a ti. P rip o 
vedujejo  o obdob ju  „ te m e ” , k i je 
v ladala, p red en  se je  pojav ilo  sonce. 
In  p o  stopn icah  sta  se ob  nastanku  
sveta sonce in  lu n a  povzpela v neb o .

N ihče  ne ve, ko liko  je sta ro  im e 
T iahuanako . S k rivnostno  je  k o t 
m esto  tega im ena, k o t  njegovi 
o ijašk i tem plji, p iram id e , v ra ta  in 
p o d o b e . „T rg  G u an ac o ” , „ izvor 
stvarn ika” , „bog  svetlobe” , „sre- 
d iščn i k am en ” -  to  je  le nakaj 
ču d n ih  oznak , k i so se ohran ile . 
S trokovn jak i ne vedo n iti tega, iz 
katerega indijanskega jez ik a  izvira 
im e T ia huanako .

Prvi raziskovalci, k i so se znašli 
sredi orjaških ruševin tega m esta , 
p red  velikanskim i skaln im i sk ladi, ki 
so goli in zap u ščen i ležali p o d  
p e k o č im  soncem  in to n ili v sm rto 
nosn i m o lk , so z zadržan im  dihom  
ostrm eli p re d  ču d o v ito  p o d o b o : 
velikanski razp o k an i reliefi, s to p n i
šča, v ra ta  in steb ri, sesuti zidovi, 
sk rivnostn i m o n o liti, k i so s prazn im  
pogledom  strm eli v p u s to , sivo rjavo 
daljavo. Ali je  bila to d , k o t so sprva 
dom nevali, z ibe lka  človeštva? A lije  
to  najstarejše m es to  n a  svetu? 
N jegovo sta ro s t so najprej ocen ili na
18 .000  le t ,  vendar z n an o s t ne 
verjam e več te j ocen i. S trokovn jak i 
p rip isu jejo  T iahuanaku  največ 2000  
le t, to rej naj bi spadal v obdobje  
našega šte tja .

V endar je osta lo  nepo jasn jeno , 
kakšni ljudje so postav ili to  m o

g o čn o  m es to  iz p red inkkvsk ih  ča 
sov. T i ljud je  so n am reč  znali tak o  
n a ta n č n o  sestaviti ogrom ne kam nite  
o ltarne  p lo šč e , da m ednje ni m ogo
če v ta k n iti n iti noževega rezila. Se 
sedaj so ostank i p lo šč  dolgi 6 
m etrov , 4 m etre  široki in 1,5 m etra  
debeli. T ukaj so p rem ik a li, o b delo 
vali in gladili kam n ite  k lade , ki so 
zahtevale k ik lopske  m o č i. V eč in a  
jih  te h ta  30 do 5 0  vsaj d v ak ra t težje . 
N ihče  si ne m ore po jasn iti, kako  je 
lah k o  p rim itivno  ljudstvo  s k am n iti
m i d le ti in kladivi oprav ilo  tako  
delo.

K ako so sp loh  nalom ili skale v 
k am n o lo m ih  in jih  pripelja li čez 
jezero?  A li n a  splavih iz trstič ja?  
Ali so im eli vozove, v p režno  živino, 
žerjave in škripčevja? N ajbrž so te 
dom neve p reveč  fan ta s tičn e . T oda 
k ak o  jim  je  p o te m  uspelo? Ali so 
bili g raditelji teh  o rjaških  stavb 
velikani? Se danes im enuje jo  tam 
kajšnji Ind ijanci n ekatere  kam nite  
k ipe ..velikani”  in ..veliki b ra tje” .

A vstrijsk i inžen ir A rth u r  P o znan
stev, k i je  tu prvi začel izkopavanja, 
je  poleg  z la tih  igel in o rod ja , č rep in j 
in p o so d  odkril tu d i  m aske. N aletel 
je na  n eš te to  grobov z o kostji ljudi, 
la  so b ili m anjši od  n jega samega. 
Š tevilne od sta rosti po tem n ele  in 
krušljive so im ele sledove ču d n ih  
operacij: za  kovanec velike luknje 
na č e lu , tem en u  in sencih.

N i bilo m ogoče ugo to v iti ali so 
bo ln ik i ta  poseg preživeli, to d a  
o d p rtin e  v loban ji so bile tako  
strokovno  izvrtane , k o t da  b i kirurgi 
im eli p r i ro k i n a jm odernejša  o rod ja , 
ne p a  k am n ite  zage in n o ž ičk e  iz 
obsid iana .

Poznansky  je  im el velike težave z 
roparji grobov in p len ilc i najd išč . V 
njegovih časih  so tam kajšnji p reb i
valci še iskali m ed  ruševinam i 
kam enje za zidavo. N jegovi nasledn i
ki so im eli lažje delo . N adaljn ja 
izkopavan ja so p rinesla  nova spozna
n ja , to d a  prava rešitev je  osta la  
skrivnost. V endar se je  izkazalo , da 
izvirajo zgradbe iz raz ličn ih  obdobij. 
T ia h uanako  ni bil zgrajen  v enem  
dnevu , k o t  pravi p ripovedka. Prve 
velikanske zgradbe so postav ili ne
znan i p rapreb ivalc i, zadn je  pa  
o č itn o  Inki.

Svetišča so bila razpo re jena  p o  
ozvezdjih . B ogato okrašena v ra ta  so 
bila v bistvu velik  ko ledar. To se 
zn am en ita  „ so n č n a  v ra ta” , ki so 
izk lesana iz enega sam ega štiri m etre 
v isokega in tri m etre  širokega 
k am nitnega  sklada. N a njih je  velik 
jaguatjev  ob raz , oko li njega p a  48 
ču d n ih  krila tih  postav . Ali je  bil to  
obraz vsem ogočnega boga?

V sebuje p o teze  človeka in jagu
arja, k o n d o rja  in k a č e . Iz velikih o č i 
m u k apajo  solze. „B og to č i življe
n je . P ripoveduje jo  zgodbe In d ijan 
cev z višavja. Po p rasta rih  p rip o 
vedkah je  bil bog V iracocha stvarnih

vsega življenja in je imel jaguarjevo 
glavo. P i\e  ljudi je  ustvaril iz kam na 
m jim  dal velikanske postave. 
V endar so se m u up rli. Z ato  je 
ustvaril navadne ljudi, ki p a  so im eli 
orjaško  m oč in so znali „ ravnati s 
kam en jem ”  N jihovi kralji so se 
im enovali A m au ta . U stanovili so 
kraljestvo  Piru in vladali dolga 
sto le tja .

N a tisoč m etrov  dolgi p lo šč ad i se 
dviga osredn ja zgradba v T iahunaku: 
to  je A kapana , ki sto ji n a  15 m etrov  
visokih p iram idastih  tem eljih , od 
druge stavbe so osta le  sam o ruše
vine. V n o tran jo s ti je p og lob ljeno  
dvorišče , d o  katerega vod i velikan
sko  s to p n išče . N ekoliko  stran  leži 
„p a lača  k rs t”  s številnim i ču d o v ito  
obklesanim i kam ni.

In  slednjič Pum a P u n k u , levja 
v ra ta , ki jih  im enuje jo  tu d i vodna 
vra ta . T u so k am n iti sedeži in 
o ltarji, s to p n išča , kam nite  sobe , ki 
nosijo  tu rb a n e , izgotovljeni in na  
p o l vklesani skladi in k ip i. Z m eda je 
to lik(šna, k o t  da  b i življenje um rlo  v 
enem  sam em  tre n u tk u . K atera  sila je 
p rek in ila  delavce p r i n jihovih  opravi
lih? Tega n i b ilo  m ogoče ugo to v iti. 
N ašli so k ipe  iz baz a lta  in rdečega 
p eščen ca , v n jihovih  o česn ih  vo tli
nah se je  n e k o č  lesketa lo  z la to  in 
dragi kam ni, m ali r ib n ik i so bili 
o b dan i z m arm o ro m  -  ali je  bil tu 
največji so n čn i tem pelj n a  zem lji?

Poznansky  je  ugo tov il, da  je 
P um a P unku  s svojim i dvojnim i 
z idovi in dese tim i v ra ti postav ljen  n a  
štirih  p lo šč ad ih , k i im ajo obliko  
p iram ide . V vsaki p lo šč ad i so velike 
podzem ske sobane! Ali so to  v o d o 
vodni rezervoarji? In  ali so h o d n ik i, 
ki vodijo  iz n jih , p rep ro s ti kanali? 
Kaj so skrivali v teh  sobanah? 
O ltarje , p resto le  ali krste? A li je  
vsaka od  teh  p iram id  skrivala grob 
k o t v E gip tu? A li so bile kam nite  
sobane narejene le za  najsvetejše?

„T ega n ajb rž  ne b o m o  n iko li 
izvedeli” , je  zapisal francosk i raz
iskovalec L ouis B aud in . S o n čn a  
v ra ta  b o d o  osta la  n em a  p r ič a  
nenavadnih  dogodkov in n iko li ne 
bom o znali razvozljati nerazum ljiv ih  
znam en j, k i so vk lesana vanje. 
T ia h uanako  b o  ostal ugasla zvezda.

29 litrov 
na leto

L etošn ja  m o k ra  in h lad n a  jesen  je  
p ren ek a te rem u  dolenjskem u in belo 
kranjskem u v inogradniku zagrenila 
veselje in zm anjšala d o h o d ek . Kaj 
po m en i v inograd  do len jskem u č lo 
veku, d o b ro  vem o, p a  si za to  danes 
pog lejm o nekaj p o d a tk o v  o „vinu na  
svetu ’.

S vetovni p ride lek  v ina znaša  oko li 
3 0 0  m ilijonov h ek to litro v , jugoslo
vanski delež p r i  tem  dosega 6,5 
m ilijona  h i ali 2 ,17  o d sto tk o v , 
m ed tem  k o  pro izvedem o v Sloveniji 
m ed  3 5 0 .0 0 0  in 4 0 0 .0 0 0  h i v ina na  
le to , kar pom en i okrog 5 ,8 %  
jugoslovanske in 0 ,1 2 %  svetovne 
pro izvodnje vina. lann i je  bila na 
svetu rek o rd n a  v inska le tin a , saj je 
bilo  „ru jne  kap ljice”  za  p rib l. 20 % 
več k o t  v le tu  1978 ali reko rd n ih  
362  m ilijonov h ek to litro v . N ajveč 
vina na svetu p rid e la  F rancija  —
8 3 ,5 0 0 .0 0 0  h i, sledijo  p a  ji Ita lija , 
Španija, Sovjetska zveza, A rgen tina, 
Portugalska, ZD A , Z ah o d n a  N em či 
ja  itd .

Pred trem i le ti je bilo na  svetu 
zasajenih z v insko  tr to  10 m ilijonov 
in 26 2 .0 0 0  h a  zem ljišč . V Jugoslavi

j i  im am o p rib l. 24 7 .0 0 0  h a  vinogra
dov ali 2,4 % svetovnih, v Sloveniji 
p a  19.311 h a  ali 7 ,8  % jugoslovan 
skih oz. 0 ,1 9 %  svetovnih v inograd
niških  površin . Č eprav  m arsikje p o  
svetu zn ižu je jo  v inogradniške površi
ne, p a  p rid e lek  g rozd ja  narašča . 
L e ta  1978 so na  svetu pridelali 
nekaj nad  582  m ilijonov sto tov  
grozdja, v Jugoslaviji od  tega m alo 
nad  10 m ilijonov ali 1,7 % svetovne 
p ro izvodnje . V Sloveniji sm o p red  2 
le ti p ridelali 6 9 3 .0 0 0  s to to v  grozdja, 
ka r je  6 ,9  % jugoslovanske oz. 
0 .11 % svetovne proizvodnje.

P oprečen  svetovni hek ta rsk i p ri
delek  grozdja se v rti oko li 56 ,7  
sto tov , v Jugoslaviji 4 0 ,5  sto tov  in v 
Sloveniji 35 ,8  sto tov . R ek o rd  v 
p ro izvodnji grozdja na  h e k ta r  im a 
ZR N em čija  -  115 s to to v  ali 2,5 
k ra t več k  o t  v Jugoslaviji.

In  p ro d a ja  vina? S kupna p o rab a  
na  svetu se je  u sta lila  in znaša  okrog 
287 m ilijonov h i n a  le to . P oraba  na 
prebivalca se suče od  98 litro v  v 
Franciji od  0 ,4  litra  v T urč iji. 
Jugoslovan p op ije  n a  le to  p rib l. 29 
litrov  v ina  (česar m nogi D olenjci 
seveda ne  bod o  verjeli!). V eč k o t  m i 
pop ije jo  v ina  n a  le to  na  P ortuga l
skem , v Ita liji, A rgen tin i, Španiji, 
A vstriji, na M adžarskem  in v R om u
niji, m anj k o t m i p a  N em ci, Bolgari, 
Belgijci, A vstralci, v S ovjetsk i zvezi, 
n a  D anskem , Č eškem  itd . N a svetu 
n arašča  p o ra b a  kakovostn ih  vin. 
V ina s po rek lo m  so v edno  bolj 
iskana, čeprav  so z n a tn o  dražja.

M ednarodna trgovina z v inom  je 
ze lo  živahna, saj tu d i največje 
države p roizvajalke uvažajo veliko 
vina. S kupna m enjava je  le ta  1978 
znašala 41 m ilijonov h i vina. Med 
največjim i svetovnim i izvozniki v ina 
so Ita lija  (12,5 m ilijona  h i), F ran c i
ja , Španija, A lžirija , Bolgarija, M ad
žarska , P ortugalska in G rčija . Jugo
slavija izvaža na  leto  p rib l. 1,1 
m ilijona h i vina. N ajvečji uvozn ik i 
v ina  n a  svetu so F rancija  (7 ,4  
m ilijona  h i), Z R  N em čija , Sovjetska 
zveza. V elika B ritanija, ZD A , Belgi
ja , Švica itd .

N aš izvoz v ina n a  svetovni trg  
zadn jih  dese t le t lepo  napredu je . 
T ako  sm o le ta  1970 izvozili 
6 0 4 .4 8 0  h i vin in zan j iz trž ili nekaj 
nad  236 m ilijonov  d inatjev , le ta  
1978 p a  že 9 1 2 .1 9 0  h i za dobrih  
721 m ilijonov d inarjev . Lanski de
vizni priliv za izvoženo  v ino  je 
znašal skoraj 839  m ilijonov deviznih 
dinarjev, le to s pa  b om o  izvozili 
m ilijon  in 2 3 5 .0 0 0  h i v ina v skupni 
v red n o sti m ilija rdo  in 245 m ilijonov 
deviznih dinarjev. Med naša naiboli- 
ša izvozna vina lah k o  šte jem o 
kosovska in lju tom ersko -o rm oška 
vina.

C vička še ne izvažam o, čep rav  
m nogi Slovenci p risegajo , da je  to  
najbolj zd rava in p r is tn a  dom ača 
p ijača . O d vinogradništva in vinar
stva živi p rib l. 8 0 0 .0 0 0  Jugoslo
vanov.

VEZILO, glasilo delovnih 
ljudi DO Beti in Kometa, 
ureja uredniški odbor: Toni 
Gašperič (glavni in odgovor
ni urednik), Slobodanka Vi
d etič, Janez Žele, Desimir 
Milovanovič, Vida Šegina, 
Marija Jakljevič, Jože Gerk- 
š ič , Tone Omerzel, Ivica 
Rajgelj, Jožica Cigič, Zden
ka Gerkič, Branko Herak 
M lena Pavuna, Zvonka Go
renc, Sonja Zorc, Marjetka 
Žele, Milka Mavrin, Jože 
Novak, Vera Kosteiec, Mio- 
mir Čikič, Ivan Brodarič in 
Irena Kostevc. Tehnični 
urednik: Janez Pezelj. Vezi- 
lo  izhaja v nakladi 2300  
izvodov, in sicer enkrat na 
mesec. Priprava in stavek 
ČZP Dolenjski list, Novo 
m esto, tisk: Knjigotisk, No
vo mesto. Naslov izdajatelja: 
Beti, Tovarniška 2 , M etlica

— Komet je moral premestiti kanalizacijske cevi z enega konca 
delovnih prostorov na drugega, pač, priključiti je moral svoje 
odplake na čistilno napravo. Skoda, da ni bilo to stoijeno že pred 
leti, ko so bili zgrajeni novi prostori za Komet, saj bi tako ostal v 
blagajni marsikateri dinarček. Kaj hočem o, včasih je težko 
načrtovati, težko pogledati nekaj let naprej. (Foto: Janez Zele)


